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Când un om păcătuieşte des şi Dumnezeu îi trece cu vederea 

păcatele lui, dar el nu câştigă nimic de pe urma îndurării lui Dumnezeu 

şi nu se depărtează de păcat, atunci atrage asupra lui cea mai mare 

nenorocire, care-1 striveşte desăvârşit, că nu mai are vreme de 

pocăinţă. 

Aşa cum s-a întâmplat cu Faraon. Faraon s-a bucurat de îndelunga 

răbdare a lui Dumnezeu şi la întâia plagă, şi la a doua, şi la a treia, şi la 

a patra, şi la plăgile de mai târziu; dar pentru că n-a ajuns mai bun, a 

fost în sfârşit strivit şi a pierit cu toată oastea lui. 

Aşa au păţit şi iudeii. De aceea şi Hristos, vrând să arate că 

locuitorii Ierusalimului au să piară şi că Ierusalimul are să fie pustiit, a 

spus: „De câte ori am voit să adun pe fiii tăi şi n~aţi voit. lată vi se lasă 

casa voastră pustie”. Mă tem să nu păţim şi noi aşa. Nu ne învăţăm 

minte nici din suferinţele altora, nici din suferinţele noastre. Nu vă 

spun aceste cuvinte doar vouă, celor acum de fată, ci şi celor care şi-au 

pierdut zelul lor de fiecare zi, celor care au uitat necazurile de mai  

înainte, celor cărora nu încetam a le spune, spărgându-mi pieptul: „După ce vor trece încercările, 

să rămână în sufletele noastre amintirea încercărilor, pentru ca, amintindu-ne necontenit de 

binefacerea lui Dumnezeu, să mulţumim neîncetat Celui ce ne-a făcut această facere de bine”. 

Sf.I oan Gură de Aur,  

icoană 

Acestea vi le spuneam şi acum; iar prin 

voi, acelora. Să imităm pe sfinţii care n-au 

fost doborâţi de necazuri; dar nici n-au ajuns 

trândavi când au avut iarăşi viaţă liniştită, 

aşa cum au ajuns mulţi dintre noi, ca nişte 

corăbii uşoare, scufundate de orice val. Când 

a bântuit sărăcia, eram smeriţi şi cu capul 

plecat; dar după ce ne-am îmbogăţit, iarăşi 

ne-am îngâmfat şi am ajuns neînchipuit de  

nepăsători. 

De aceea vă rog să lăsăm la o parte totul 

şi să ne punem în rânduială sufletele spre 

mântuirea fiecăruia dintre noi. 

Dacă sufletul este în bună rânduială, 

îndurăm cu uşurinţă, de dragul poruncii 

Stăpânului şi al nădejdii în El, foametea, fie 

boala, fie calomnia, fie pierderea averilor, fie 

orice altceva; după cum iarăşi, dacă sufletul 

nostru nu-i împăcat cu Dumnezeu, grijile şi 

multele supărări ne vor sfâşia viaţa, de-ar 

curge bogăţia pârâu, de-am avea copii, de-

am avea bani cu nemiluita. 

Să nu umblăm dar după bogăţie, nici să 

fugim de sărăcie; ci fiecare să ne îngrijim 

înainte de toate de sufletul nostru; să-1 

facem destoinic şi pentru chivernisirea vieţii 

de aici, şi pentru plecarea de aici. încă puţin 

şi se va face cercetarea fiecăruia dintre noi, 

când toţi ne vom înfăţişa înaintea înfrico-

şătorului scaun de judecată al lui Hristos,  

însoţiţi de faptele noastre, când cu ochii noştri 

vom vedea aici, lacrimile orfanului, colo 

desfrânările noastre neruşinate, cu care ne-am 

înnebunit sufletele; ici suspinele văduvelor, 

colo purtarea nemiloasă faţă de săraci, jefuirea 

sărmanilor; şi nu numai acestea şi cele asemenea 

acestora, ci şi faptele noastre netrebnice, pe care 

le-am săvârşit cu mintea. Că Hristos a spus că 

este Judecător al gândurilor. Judecător al 

cugetelor şi iarăşi că cercetează „inimile şi 

rărunchii” şi că răsplăteşte „fiecăruia după 

faptele lui. E de-ajuns numai să strigăm din 

inimă şi să vărsăm lacrimi, ca să intrăm îndată la 

Dumnezeu şi să-L atragem spre milă.  

Suntem deci datori ca şi pentru necazuri să-I 

mulţumim lui Dumnezeu, Care pe multe căi ne 

vindecă şi ne mântuie sufletul. 

Dacă oamenii ne fac un bine cât de mic şi 

apoi fără voia noastră îi supărăm puţin, se supără 

că ne-au făcut bine şi îşi blesteamă zilele; 

Dumnezeu însă nu este aşa; ci, când e dispreţuit 

şi ocărât după ce a făcut bine, se apără îndată şi 

dă socoteală celor ce L-au ocărât, grăind aşa: 

„Poporul Meu, ce ţi-am făcut ţie?” 

Păcătosul nu-şi pierde nădejdea şi nu se 

descurajează când vede că un altul a căzut, dar a 

putut să se ridice iarăşi; dreptul ajunge mai 

râvnitor şi mai întărit când vede că mulţi alţii, cu 

mult mai buni ca el, au căzut; atunci, înțelepțit de 

teama căderii acelora, va fi totdeauna gata de  


